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Camera | Reducerea abandonului scolar si investitii în infrastructura, printre

masurile propuse pentru PNRR

Reducerea abandonului scolar, investitii în infrastructura scolara si extinderea programului "Microbuze

scolare" au fost propuse miercuri, în cadrul unei dezbateri privind educatia în Planul National de

Redresare si Rezilienta, organizata de Comisia pentru învatamânt din Camera Deputatilor.

 

 

"Consider ca aceasta dezbatere este una necesara mai ales pentru viitorul educatiei, care a fost unul dintre

domeniile cele mai afectate de pandemia promovata de virusul SARS-CoV-2", a spus Natalia Intotero, presedintele

Comisiei pentru învatamânt, moderator al dezbaterilor.

 

Corina Atanasiu, Secretar de Stat la Ministerul Investitiilor si Proiectelor Europene, a declarat ca lista de reforme

si de investitii va fi negociata în Guvern si apoi cu Comisia Europeana, dar s-a aratat convinsa ca propunerile pe

aceasta tema vor face parte schematic din viitorul plan.

 

"Avem patru mari domenii care vor fi acoperite. Unul dintre ele este digitalizarea educatiei si aici toti suntem de

acord ca avem nevoie de o investitie consistenta în digitalizare. (...) Un alt doilea subiect foarte fierbinte este

învatamântul profesional si tehnic si ruta duala pe care vrem sa o dezvoltam si care merge pâna la universitate. (...)

Un alt pilon vizeaza scoli si universitati reziliente, sustenabile si sigure", a spus secretarul de stat, care a amintit

totodata despre Programul National de reducere a abandonului scolar.

 

Educatia trebuie sa fie prioritate nationala, a afirmat la rândul sau Sorin Ion, secretar de stat în Ministerul

Educatiei.

 

"Avem în sfârsit ocazia sa facem acest lucru. Tot ce am gândit este în acord cu necesitatile momentului - obiectivul

principal este traversarea crizei sanitare în care ne aflam si crizei post-COVID, recomandarile specifice de tara si

nu în ultimul rând implementarea Proiectului National "România Educata", pe care Ministerul Educatiei s-a

angajat sa îl duca la un sfârsit. (...) Masurile de reforma propuse de Ministerul Educatiei necesita din punctul

nostru de vedere un buget minim de 4,5 miliarde de euro. (...) Ne propunem sa facem investitii în infrastructura

scolara (...), în mobilier, dotare, asigurarea mobilitatii în învatamântul preuniversitar prin achizitionarea de

microbuze verzi. (...) Ca sa putem reduce abandonul scolar propunem un buget de 600 de milioane de euro", a spus

Sorin Ion, care a pledat totodata pentru digitalizarea educatiei.

 

Deputatul PSD Alexandru Rafila a subliniat ca cele mai dezvoltate tari sunt cele care investesc în educatie si

sanatate ca domenii prioritare.

 

"Copiii, daca sunt învatati sa dezvolte comportamente preventive, daca sunt învatati sa se hraneasca corespunzator,

sa aprecieze miscarea fizica, sa integreze acest lucru cu asa-numita doctrina verde la care dorim cu totii sa adere

tinerii din România, cred ca putem sa avem o speranta pentru viitor", a spus Rafila.

 

 

Europarlamentarul PSD Victor Negrescu a precizat ca România trebuie sa vina cu reforme sustenabile si viabile pe

fiecare domeniu în parte si în mod special pe zona de educatie, acestea fiind mentionate în Raportul de tara,

context în care "noi nu trebuie sa inventam nimic".

 

"Am fost foarte implicat pe acest subiect, al Planului de Redresare si Rezilienta la nivel european. În sensul acesta,

am fost autorul unui amendament aprobat în Parlamentul European care recomanda statelor membre ca 10% din
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PNRR din fondurile respective sa mearga spre Educatie. (...) Ma bucur ca aceasta propunere a fost sustinuta si de

Comisia Europeana. (...) Deja mai multe state europene au venit cu propunerile lor privind Planul de Redresare si

Rezilienta. Am analizat planul prezentat de Franta, de Spania, de Portugalia, de Polonia sau Belgia, toate merg

spre tinta de 10%, cu accent pe digitalizare, pe infrastructura si pe zona de crestere si pe cresterea competentelor",

a spus Negrescu.

 

Potrivit acestuia, Planul de Redresare si Rezilienta trebuie sa fie implementat.

 

"Comisia europeana va evalua modul în care noi suntem capabili sa implementam reformele promise. Daca nu le

vom implementa, daca acele tinte stabilite de noi nu doar la momentul final nu vor fi realizate, banii vor fi opriti

sau chiar returnati. De aceea nu trebuie sa ne jucam, nu trebuie sa politizam acest aspect, trebuie sa lucram

împreuna. (...)", a adaugat eurodeputatul.

 

Catalin Manea, deputat al minoritatii rome, a atras atentia ca sunt necesare o serie de masuri pentru reducerea

abandonului scolar, argumentând ca în comunitatile de romi rata abandonului este foarte ridicata.

 

"Prima este formarea si încadrarea de noi mediatori scolari în toate unitatile scolare din comunitatile vulnerabile

supuse riscului de saracie si de excluziune sociala. A doua masura - includerea în PNRR a unei masuri

reformatoare privind cresterea participarii scolare în rândul copiilor apartinând grupurilor vulnerabile - aici ma

refer la acordarea unui voucher educational, netransmisibil, tuturor copiilor care provin din medii socio -

economice defavorizate, iar cuantumul acestui voucher educational sa fie de aproximativ 700 de lei pe an pentru

fiecare copil, iar destinatia lui sa nu fie alta decât aceea legata de achizitionarea de haine si rechizite", a spus

deputatul.

 

Deputatul UDMR Szabo Odon, vicepresedinte al Comisiei pentru învatamânt, a remarcat, în context ca, pe baza

analizelor oficiale, rata abandonului scolar a scazut în scolile unde exista programul-pilot privind acordarea unei

mese calde.

 

"Ar fi important ca sa generalizam acest program pilot si în acest mod vom putea ajunge mai aproape de telul

propus - si anume sa scadem rata abandonului scolar si ulterior, având aceasta perioada de gratie, când putem

folosi granturile pentru finantare, povara bugetara sa vina asupra bugetului national peste 6 ani de zile. (..)

Programul "Microbuzul scolar" nu este îndestulator, în anumite situatii ar trebui sa avem programe de autobuze

scolare", a subliniat deputatul UDMR.

 

Ioan Dumitrache, secretar general al Academiei Române, a mentionat ca fondurile din Planul National de

Rezilienta si Redresare trebuie folosite pentru regândirea întregului sistem de educatie.

 

"Acest PNRR este o excelenta oportunitate pentru transformari structurale si functionale în sistemul de educatie.

Cred ca trebuie sa ajungem sa organizam în tara noastra un sistem national flexibil, adaptiv, predictiv, transparent.

Ne trebuie previziune, claritate în actiunile pe care le întreprindem. Este un bun prilej de a realiza asemenea

transformari în sistemul national din resursele care vin. Eu apreciez ca minimum de 10% din aceste fonduri care

trebuie alocate educatiei sa fie folosite eficient pentru regândirea întregului sistem de educatie", a afirmat

Dumitrache.

 

Presedintele Federatiei Sindicatelor Libere din Învatamânt, Ioan Hancescu, a spus ca elevii trebuie sa beneficieze

de o masa calda, mentionând ca este necesara finalizarea constructiei campusurilor scolare.

 

"Primul lucru care trebuie facut este ca acest procent din PNRR alocat educatiei sa creasca. (...) Lista nevoilor este

foarte mare. Noi gândim tot felul de proiecte, dar trebuie sa vedem si impactul financiar. Daca ne gândim ca elevii

din România nu au sansa pe care o au elevii din alte tari, care de zeci de ani au o masa calda. E momentul ca si
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copiii din România sa poata sa beneficieze de acest lucru elementar. Se vorbea de campusuri scolare, cred ca ar fi

momentul sa se faca un tur al acelor campusuri scolare care au fost începute în anul 2008, au fost vreo 169 si, din

datele noastre, multe dintre ele sunt abandonate într-un stadiu de 75% constructie. Cred ca cineva trebuie sa le faca

inventarul si sa fie finalizate aceste campusuri cu acesti bani", a spus Hancescu.

 

Anton Hadar, presedintele Federatiei sindicale "Alma Mater", a spus ca prioritatea zero pentru destinatia banilor

din PNRR ar trebui sa fie dotarea scolilor care nu au toalete.

 

"Insist ca trebuie sa fie prioritatea zero. Avem 836 de scoli cu toalete în curte. Nu ar fi momentul, dupa 30 de ani,

sa ajungem si noi în rândul lumii bune? (...) Costa 16,7 milioane de euro, daca se accepta 20.000 euro de fiecare

toaleta.(...) Haideti sa punem pe prima pozitie si sa ne propunem acest lucru", a spus Hadar.

 

Între cei care au mai luat cuvântul s-au aflat parlamentari, reprezentanti ai Asociatiei Oraselor din România, ai

sindicatelor si alti invitati. 
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